
Christianshavns Lokaludvalg, Miljøgruppen 
 

Fil: 20250115 CLU-Miljø Referat-uden mails.docx 
Sidst gemt: 16-01-2025 00:17:00  Side 1 af 3 

Referat fra arbejdsgruppemøde onsdag 15. januar 2025 kl. 17.00 - 19.00 i lokaludvalget lokale i 
Beboerhuset. 
 
Dagsorden 

1. Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne 
2. Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde 
3. Sidste Lokaludvalgsmøde 
4. Miljøpunkt, orientering 
5. Facadebeplantninger 
6. Indvielse af fugleflåderne 21/2 
7. Byttemarked i 2025 
8. Ren Vold i 2025 
9. Naturen omkring os 
10. Opgaver / Idéliste 
11. Næste møde 
12. Meddelelser 
13. Eventuelt 

 
Til stede: Anne, Jane, Kirsten H, Lis, Louise, Marie, Rikke, Tanja og Kirsten A 
 

Velkommen til Rikke       

 
Ad 1, Fastlæggelse af dagsorden, herunder rækkefølge af emnerne 
Mikkel fortalte om Grønne facader. 
Tanja fortalte om Miljøpunkt. 
Derefter blev dagsorden fulgt. 
 
Ad 2, Godkendelse af referat fra sidste Miljøgruppemøde 
Referat fra 4/12-2024 – godkendt 
 
Ad 3, Sidste Lokaludvalgsmøde 
Link til tidligere referater: https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater 
18/12: Se punkt 12: Vedtagelse af årsplanen for det lokale miljøarbejde i 2025 
1/12: Se punkt 13: Indvielsesfest for nye svaneflåder i Stadsgraven 
18/12: Se punkt 14: Ren Vold 2025 
18/12: Se punkt 15: Byttemarked 2025 
 
Ad 4, Miljøpunkt, orientering 
Miljøpunkt arbejder for at gøre området nord for Operaen til en sansehave og med cafe i huset, hvor der 
engang var en smedje. A. P. Møller ejer hele området. Der kan laves en forening af frivillige, der 
vedligeholder området, da A. P. Møller ikke giver penge til drift. 
Miljøpunkt er i samarbejde med Hjerteforeningen ved at planlægge nogle grønne ruter, hvor man kan se 
grønne tage. 
Miljøpunkt planlægger at lave et Bioblitz-projekt, hvor skoleklasser 4 gange om året samler informationer om 
naturen. Dataene kan bl.a. bruges i Københavns kommunes App, som skal bruge en masse data. 
 
Ad 5, Facadebeplantninger 
Lad os tale om sagen. Jeg har på mail spurgt, om Mikkel kan deltage i vores miljøgruppemøde. 
Vi sagde velkommen til Mikkel Mester, fra TMF, som fortalte om ”Pulje til Grønne Facader”. Puljen består af 
3 mil. kr., og alle kan søge penge fra puljen fra 1. februar. Pengene skal bruges til gade-plante-bede. 
Bedene kan være 1/2 x 1/2 meter, 1/2 x 1 meter eller 1/2 x 2 meter med en 5 cm høj kant omkring. Hullerne 
skal være ved facader ud til gaden. Kommunen graver bedene, 50 cm dybe, og lægger plantemuld i dem. 
Derefter kan man selv tilplante dem eller søge penge til en ”plantepakke”. Man skal selv vedligeholde bedet. 
Man skal selv søge om tilladelse hos den organisation, der ejer muren/facaden. Kommunen undersøger 
tilladelser i øvrigt f.eks. ved fredede steder. 
Kirsten A spørger forretningsudvalget, om Mikkel kan inviteres til at fortælle om puljen på lokaludvalgets 
møde den 29.januar. Hvis ja, vil Mikkel blive inviteret til at fortælle om det hele. Mikkel har sendt en 
præsentation, som vedlægges dette referat. 

https://www.kk.dk/dagsordener-og-referater
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Ad 6, Indvielse af fugleflåderne 21/2 
Vi har fra lokaludvalget fået bevilget 5500 kr. til arrangementet og Personalet på legepladsen på Elefantens 
Bastion stiller deres lokaler til rådighed. Vi skal tale om alt det praktiske (plakat, taler, mad og drikke mm.) 
Avisen Christianshavneren har deadline torsdag 23/1 kl. 16. 
Kirsten A spørger Bente, om vi kan bruge hendes tegning af en svane-rede til en plakat. 
Kirsten A taler med Mette i sekretariatet om at lave en plakat til avisen Christianshavneren og til Torvet. 
Der skal også printes A4-plakater, som kan sættes på bl.a. Legepladsen. 
Vi vil gerne invitere parkforvalter Peter Nordskov, Miljøpunkt, Biblioteket og Knud Josefsen fra 
Christianshavns Kvarter. Line vil gerne sige et par ord om svaner. 
Vi regner med 35 personer, og der købes engangskrus, nescafé, the, saft og snack til arrangementet. 
 
Ad 7, Byttemarked i 2025 
Lokaludvalget har godkendt budget til at vi afholder Byttemarked lørdag 4. oktober. 
Aktivister skal allerede nu findes, og måske skal vi diskutere afholdelsen. 
Louise begynder at tænke på plakaten. 
 
Ad 8, Ren Vold i 2025 
Lokaludvalget har godkendt budget til at vi afholder Ren Vold lørdag 22. marts. 
Vi skal allerede nu diskutere tidsplanen, da avisen Christianshavnerens deadline skal passes. 
Skal vi igen have en lille notits i Christianshavneren om at man skal sætte kryds i kalenderen? 
Marie skriver artikel til avisen, hvor folk skal sætte kryds i kalenderen. 
Vi skal finde nogle mindre poser til indsamling, da de store plastiksække er upraktiske for især børn. 
Hvor er kortet over Christianshavn, som vi plejer at bruge til at markere områder på volden og i bydelen, hvor 
folk vil samle affald? 
Kirsten A taler med Mette, da vi skal bruge et kort i A1-størrelse. 
 
Ad 9, Naturen omkring os 
Da Rasmus ikke er hjemme før end i marts-april, foreslår jeg, Kirsten A, at vi tager sagen op på april-mødet. 
(December-mødet: Forslag om at lave en flyer med beskrivelse af udstillingen, som kan uddeles til de steder, 
hvor den kunne opsættes. Vi har jo ikke så mange foldere. Hvis folderen ligger online tilgængelig, kan 
flyeren indeholde QR-kode til den.) 
 
Ad 10, Opgaver / Idéliste 
- Vandhaver i vandet – ideen kan måske bruges ved Krøyers Plads 
- Stenrev i Erdkehlgraven langs Refshalevej: Line foreslår at lave et stenrev i Erdkehlgraven langs 

Refshalevej, så siv og fugle beskyttes mod GoBoats m.fl. sejladser. Vi er alle meget positive overfor 
ideen. Ideen er nu med på lokaludvalgets ønsker til overførselssagen, alternativt til budget 2026. vi 
følger sagen -  

- Louise foreslog, at vi arbejder med vandkvaliteten og vandmiljøet i kanalerne og i havnen 
- Skal vi arrangere en sommer-nats-tur på Volden, gerne med en biolog som guide – Tanja Æ i 

Miljøpunkt er biolog, og hun kan måske deltage på turen og guide os. Det kan også være en flagermus-
tur eller en tur efter insekter 

- Grønt Nabofællesskab, skal vi undersøge dette? Der er en hjemmeside: 
https://www.omstilling.nu/groennenabofaellesskaber – 

- Grøn korridor under Langebro –  
- Besøg hos skolehaverne på Bispebjerg – Vi kan spørge Trine, hvornår det vil være en god tid at se 

haverne 
- Freds- og miljøfestival, skal vi også have sådan en? -  
 
Ad 11, Næste møde 
Miljøgruppens møder holdes normalt én gang om måneden onsdag kl. 17-19, 14 dage før 
lokaludvalgsmødet, i lokaludvalgets lokale i Beboerhuset, Dronningensgade 34, 1420 Kbh. K.  
2025: lokaludvalgets møder: 29/1, 26/2, 26/3, 30/4, 21/5, 18/6, 27/8, 24/9, 29/10, 26/11, 17/12 
2025: Miljøgruppens møder: 12/2, 12/3, 16/4 (askeonsdag), 7/5, 4/6, 13/8, 10/9, 15/10, 12/11, 3/12 
Næste møde er: onsdag 12. februar. 

HUSK AT SÆTTE DE NYE DATOER IND I DIN NYE KALENDER            

 

https://www.omstilling.nu/groennenabofaellesskaber
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Ad 12, Meddelelser 
- Repaircafe Christianshavn: Se link: https://repaircafedanmark.dk/christianshavn/. Der kan rigtig godt 

bruges flere aktive - både til at reparere og til at administrere og hjælpe til med det praktiske – så spred 
ordet i din omgangskreds.  

- Miljøgruppen er blevet bedt om at sige noget i 5 minutter til lokaludvalgets nytårskur: om samarbejdet 
med Miljøpunkt og om tal for udledninger fra kanalrundfartens både som beskrevet i rapporten fra de 
WPI-studerende 

- Husk Nytårskur torsdag 16/1 kl. 19 i Beboerhuset 
 
Ad 10, Eventuelt 
Louise fortalte om et uheld, hvor hun var ved at køre over en cyklist på en lejet el-cykel, som væltede. Det 
var voldsomt. Dansk Cyklistforbund vil ikke tage sagen om udlejede el-cykler op. Vi talte om, at man kan 
forbyde udlejning af el-cykler i København. El-cykler er gode til lange ture og pendlere, og det er oftest 
udenfor kommunen. 
 
Medlemmer: 

Navn 
Kirsten V Andersen – tovholder 
Anne Poulsen, Sofiebadet 
Bente Fog-Møller 
Charlotte Frejlev Andersen 
Henrik Plenge 
Jane Lytthans 
Kirsten Hanson 
Kristine Ammitzbøll-Bille 
Lis Schertiger-Nielsen 
Louise Lehmann 
Marie Markus  
Preben Møller Whitt 
Rasmus Blædel Larsen (Christianias Frie Natur) 
Rikke Rasmussen 
CC til: 
Asbjørn Kaasgaard 
Christian Christensen, CLU-sekretariatet 
Jens Eskildsen 
Jørgen Bjødstrup (Søgruppen) 
Line Bjarnhof (Søgruppen) 
Mette Nielsen 
Mette Rothaus Voss Rathsach, CLU-sekretariatet 
Miljøpunkt Indre By & Christianshavn (Marianne Spang) 
Svend Aage Schiermacher 
Tanja Ærtebjerg (Miljøpunkt) 

(Medlemmer er deltagere i Miljøgruppen. CC er de personer, som ønsker at være orienteret om Miljøgruppens arbejde) 

https://repaircafedanmark.dk/christianshavn/

